
…23 de Junio, 2019, seguramente 
no será cualquier domingo aquí, 
en Casa de María... 
… seguramente algunos 
desconocidos a quienes llamamos 
“hermanos” entran a nuestros 
templos en espera de una palabra 

sencilla, vecina. Nosotros, encontramos entre las 
calles quien, perdido, nos pide que le expliquemos 
un camino que no sea ajeno a la lógica; las librerías 
y editoriales cada vez producen más libros y tantas 
frases anestesian la profundidad de nuestra sed de 
eternidad; La palabra en nuestras conversaciones 
ya no es de rostros encontrados, sino de pantallas 
con baterías acabadas a cada hora, con “caritas” que 
mutilan nuestro sentir o malestar… y cuántas palabras 
lanzamos fuera de nosotros, hacia este espacio que es 
nuestro! que es común!

     Así, ante tanta palabrería lanzada al aire, entre 
campañas y eventos, estamos nosotros, no solo 
observando, ni cruzados de brazos. Sabes, vemos que 
no todo es así. Sabemos que hay algunos que hablan de 
una Palabra, tan fácil de leer, fácil de encontrar hasta 
en nuestras cuentas de Facebook. También sabemos 
que hay quienes viven de esta Palabra, llamada 
Evangelio: quizá ganando algunas monedas, mientras 
otros pierden la vida por el hecho de compartirla, sin 
costo alguno. Nosotros, jóvenes, vemos en la historia 
que esta Palabra no deja de cruzar tantas fronteras y 
abrir caminos solidarios y de comunión y en medio 
de guerras, tanto que nos ha llegado a nosotros 
también gracias a nuestros padres, amigos, maestros, 
y tantos desconocidos. A unos, ha hecho callar tanto y 
andar al silencio y entre muros; a otros, les ha abierto 
el corazón y ha puesto leños ardientes especialmente 
cuando se trata de ordinarias y cercanas injusticias.

Porque en medio de esta “palabrería” ahí también 
podemos escuchar la Palabra, que alcanza nuestra 
inquietud de vida honesta. Así, entre calles y templos, 
en nuestras clases y hasta en el metro bus, estamos 
nosotros, creyendo, en esa Palabra que desafía nuestro 
egoísmo y sed de éxito.  Así, dentro de nuestra Iglesia, 
herida, nos atrevemos a dar un paso para llevar esta 
misma Palabra, que no es “ecológica” sino redentora. 
No es ideología, ni simple creencia ciega decirte que 
esta “Palabra se ha hecho carne”. Nosotros nos sabemos 
de carne y estamos atentos a no hablar solo para llenar 
nuestras horas y algunas páginas. Aquí, miramos fijos 
a ese joven Hombre - de carne- y Dios, que nos donó 

su Espíritu y nos dio su palabra de estar con nosotros 
todos los días; entre plazas, en los barrios, en las calles 
y bares, en los templos…así en la tierra como en el 
cielo. Quizá tú y yo deberíamos todavía creer en esta 
Palabra hecha carne, aunque digas ser “viejo” o por el 
contrario creas no tener la madurez o la experiencia 
de los años. Porque esta Palabra no ha terminado de 
viajar y seguramente hay quienes esperan una palabra 
amiga.

Nosotros -Josefo, Yves, Jaime- del primer año de 
Teología hemos escrito una carta, solicitando recibir 
el ministerio del lectorado, libre y responsablemente. 
En la materia de “Evangelios sinópticos y Hechos de 
los Apóstoles” nuestro querido profesor Massimo 
Grilli nos ha introducido al terreno de la exégesis: 
en la práctica no resulta fácil mantener estas líneas 
de apoyo intelectual y de investigación. Lo cierto es 
que las circunstancias pastorales que vivimos aquí en 
Roma nos han hecho dialogar con nuestro entorno 
y hacer mejor amistad con la Palabra, con Jesús, el 
Galileo. En la obra lucana, se ve claramente “el viaje 
de Jesús como Palabra”. En la Obra de María vemos 
con atención en nuestras Constituciones que también 
nosotros, Maristas, por pocos que seamos, andamos 
de lugar en lugar, anunciando la Palabra… (n.12). Por 
ello el nosotros de nuestra fe es eclesial y comunitario. 
¿Cómo anunciamos la Palabra?... Nuestro caso 
particular no es solo un paso más en la formación. Es 
solo que caminando con Él llegamos a este tiempo, 
que nos pide un examen más amistoso ante Dios 
del servicio que hemos de ofrecer al Pueblo de Dios, 
del cual venimos y hacia el cual estamos más cerca 
de regresar, como ministros de la Palabra. Ojalá que 
nuestros superiores acepten nuestras peticiones. 

Jaime Pérez Martinez sm

ENTRE PALABRAS ESTÁ LA PALABRA...
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Much has been written on 
the theme of the Virgin 

Mary and the Church. The 
attention given to the Mother of 
God is fundamentally due to the 
unique role she has played in the 

history of salvation by being perpetually receptive to 
the Word of God from the Annunciation throughout 
the birth and public life of Jesus. Her faithfulness 
and presence at the foot of the Cross (Jn 19, 25-27) 
as well as her attitude of hidden fruitfulness among 
the members of the early Church beautifully outline 
her place in the work of salvation initiated by the 
Father. It was the Father’s will to do great things in 
Mary, the Mother and model of the Church. Fritz 
Arnold says that Mary “stands at the point where 
divine life breaks into the world. Receptive to God, she 
is at the source of life, fruitful for others. Mary is the 
image of the human race redeemed. In her, God shows 
us a picture of what he has done for us and of what he 
will do” (cf. Fritz Arnold, Like Mary, P. 11). 

        Jesus is the Word made flesh whose words and 
deeds come from his unity or oneness with his Father. 
So is Mary’s day-to-day life directed and shaped by 
her faith in God as Elizabeth says to her “Blessed 
is she who believed” (Lk 1, 45). In this line, ‘Mary 
figures among the great believers of history reported 
in the eleventh chapter of the letter to the Hebrews’. 
Her attitude of faith expresses her basic relationship 

to God. Faith in God directs and sanctifies her   will 
to the mystery of Christ. Faith for Mary implies 
trust in God and obedience to his will even when 
the journey seems blurred, incomprehensible and 
uncertain. In fact, faith denotes a letting go, the 
abandonment of oneself into the hands of God. In 
a few words; faith is a conforming to the will God.              
Ratzinger notes that, “Mary, through her silence and 
faith, incarnates the continuity realized in the poor of 
Israel, in those to whom is addressed the beatitude: 
Blessed are the poor.” (cf. Joseph Ratzinger, Daughter 
Zion, p. 32).

      Mary’s faith reaches its summit when she stands 
at the foot of the cross. She’s been a faithful follower 
of Christ throughout her life and most especially 
at his passion and crucifixion. She is the woman of 
faith who keeps in her heart all the words she has 
received (Lk 1, 29; 2, 19, 51).
Like Mary, we receive the word of God and we are 
pushed by our faith to sing praises to God who looks 
on our poverty with mercy and love. Like Mary, we 
also learn how to be attentive to the Holy Spirit and 
therefore commit our entire self at God’s disposal. 
Like Mary, we put our faith, trust and hope in God 
most particularly in times of tribulations, anguish 
and uncertainty when darkness obscures our vision.
Mary, Mother of the Church, pray for us.
                                                          Kenneth Akua, sm

 

Mariology

Mary-the woman of faith
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Formation

FRIENDSHIP IN FORMATION

Our formation here in Rome 
deals considerably with the 

natural love of Eros.  And rightly so.  
However, I believe that our other 
natural loves are also transformed 
in the context of religious/celibate 
life.  This has led me specifically 
to ponder friendship and its role 

in my life as a Marist.  Constitution 224 tells 
us that: “in brotherly love, Marists strengthen 
the bonds of friendship by the frank exchange 
of hopes and concerns.”  This is interesting 
because it both presupposes and encourages the 
development of friendship in community life.  

      
             In my experience, however, friendship is 

never a ‘sure thing’ and a Marist confrere is never 
necessarily a friend.  C. S. Lewis notes that people 
who ‘want friends’ can never make any because 
“the very condition of having friends is that we 
should want something else besides friends.” (Cf. 
C. S. Lewis, The Four Loves, First edition (San 
Francisco: Harper One, 2017), Loc. 1028-29.

    This is why the moment of ‘befriending’ feels to 
me like a precious discovery and I am often struck 
by the contingency (or providence) of friendship.

                       
                    The discovery of a friend is also fundamentally 

a choice (which is why we can be friends with 
God).  We discover a shared interest, that there is 
someone else who thinks like me, and then choose 
to spend time with them.  In religious life, while 
it is true that I choose to live in community, I do 
not choose my confreres.  At Casa di Maria, this is 
made explicit in the huge variety of personalities 
brought together under the common Marist calling.  

    In my opinion, the sharing of the Catholic faith or 
even a Marist vocation does not necessarily entail 
friendship.  No one joins religious life to make 
friends.  And yet despite this, the Marist call to 

friendship goes beyond a minimalistic approach 
to community life.  Constitution 29 tells us that 
Marists should “try to understand each other, to 
listen, to communicate frequently in friendship, and 
to go beyond their own views and interests for the 
sake of the Kingdom.”  That this twofold process 
of discovery and choice occurs at all in religious 
communities is nothing less than the grace of God. 

         
                               The gift of friendship in our Marist communities 

is an aid in the development of a healthy spiritual 
and virtuous life.  But to cultivate friendship one 
must be open to other passions and interests, or to 
use Lewis’ words again, “friendship must be about 
something, even if it were only an enthusiasm for 
dominoes or white mice.”(Cf. Lewis, Loc. 1032-
33).  This is why is it is great joy to see groups of 
friends at Casa di Maria (of various cultures and 
ages) discussing theology, philosophy, literature, 
sports, music and movies.  In some ways it is the 
rich breadth of interests, all united in friendship, 
which helps the vertical/spiritual life of the 
community.  Many of us have heard of ‘particular 
friendships’ which exclude others and divide 
communities.  But true friendships are always 
open others, as long the same interest is shared. 

           
             Any religious house should be surrounded by 

silence, but never one of mutual hostility.  It should 
be, rather one of those “rich silences that make the 
mass and bulk of all friendship; the silence of men 
rowing the same boat or fighting in the same battle-
line.” (Cf. G. K. Chesterton, Alarms and Discursions 
(Amazon Digital Services LLC, 2012), 93. It is my 
prayer that the Society of Mary be full of friendship.  

Hayden Powick, sm
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Parler de la procréation 
médicalement assistée 

nécessite de faire un point sur 
l’évolution technoscientifique 
et la révolution biologique qui 
ont conduit à ce phénomène. 
Cependant, la réflexion d’une 

page ne permet pas de s’attarder sur les causes 
mais plutôt sur l’objectif pour laquelle nous 
écrivons. Cet objectif est de susciter la curiosité 
afin de développer une mentalité fidèle à 
l’enseignement de l’Eglise et de son Magistère. 

           Toutefois, notons que la Procréation 
Médicalement Assistée (P.M.A) est un ensemble 
de pratiques cliniques et biologiques où la 
médecine intervient plus ou moins directement 
dans la procréation. Elle permet  à un couple 
infertile d’avoir un enfant, grâce aux progrès de 
la recherche clinique et biologique.

         
         Il existe plusieurs techniques de P.M.A. Nous 

n’allons pas nous étendre sur la description 
de tout le processus de ces techniques. Mais 
soulignons que l’objectif recherché dans les 
techniques de procréation médicalement 
assistées est d’améliorer les connaissances sur 
la procréation et de parvenir à une solution de 
la stérilité. L’insémination artificiel (I.A) par 
exemple permet de contourner les problèmes liés 
à l’éjaculation, à la glaire cervicale ; tout ce qui 
empêche les spermatozoïdes de bien circuler, mais 
aussi certaines infertilités inexpliquées. Quant à 
la fécondation in vitro, elle permet de contourner 

les problèmes liés à l’absence de rencontre entre 
ovule et spermatozoïdes;problèmes de trompes 
notamment.

                 Le problème ou la question qui se pose 
relève du fait que la procréation est un acte de 
foi et d’espérance : c’est se jeter dans le temps ; 
c’est aussi un acte de participation « en faveur 
de quelqu’un » (du conjoint ou de l’enfant), 
d’où un acte d’hospitalité comme le souligne 
Xavier Thevenot : « […] Mettre un enfant au 
monde, ce n’est pas s’enfermer dans la réalisation 
d’un besoin programmé, c’est parcourir un 
chemin surprenant d’hospitalité […] ». Dans 
l’anthropologie chrétienne, l’homme est compris 
comme un mystère à cause de son appartenance 
à Dieu. Cette idée dépasse la vision mécanique 
du monde et rend l’annonce de l’Evangile, un 
Évangile de la vie. Ainsi donc la mort ne survient 
pas comme une fatalité mais un passage et la vie 
est un don de Dieu. C’est donc une raison valable 
pour protéger la valeur de la vie.

     
      La P.M.A, ne prenant pas en compte tout le 

cheminement des désirs qui conviennent 
pour procréer, tombe dans la manipulation, la 
sélection, la fabrication. En effet, c’est comme 
prendre de la matière pour ensuite la modeler 
à son goût. C’est ainsi que la P.M.A., en 
commençant par des techniques qui puissent 
permettre aux couples d’optimiser leur fécondité, 
finit toujours par la vérification qui recherche 
les malformations. C’est ici que nous percevons 
l’opposition entre procréation et fabrication. Les 
frontières du naturel et de l’artificiel se brouillent.

                                     Stev Youm,sm

LA QUESTION DE LA PROCREATION 
MEDICALEMENT ASSISTEE ?
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Esperienza religiosa

Da quattro anni sono a Roma nella casa di 
formazione Marista per studiare teologia. Sono 

stati quattro anni ricchi di esperienze che hanno 
aiutato la mia maturazione sia a livello umano, che 
religioso di fede. In questi anni il mio principale 
impegno è stato lo studio della Teologia presso la 
Pontificia Università Gregoriana, studio che ha 
aperto la mia mente nel campo teologico in un 
contesto multiculturale. Poi, all’inizio di questo 
anno accademico, mi sono anche iscritto presso 
il vicariato di Roma per seguire il corso sulla 
presidenza e l’animazione liturgica. 

  
        Ma accanto a questi impegni universitari, 

fondamentale è stato lo studio delle rubriche 
di preparazione al sacerdozio che hanno reso 
quest’ultimo anno, più significativo per la mia 
vita, ma anche ricco di esperienze e gioioso 
per due grandi tappe raggiunti: la Professione 
Religiosa Perpetua e l’Ordinazione Diaconale. 
Questi avvenimenti sono stati preceduti e 
preparati da Esercizi Spirituali, da preghiere e da 
diverse convivenze in comunità Mariste sparse in 
diversi luoghi nel mondo Marista, che mi hanno 
permesso di condividere la vita con Padri di 
diverse nazionalità e conoscere più da vicino lo 
stile di vita e la missione dei Padri della Società 
di Maria. 

      
               Importante è stato l’accompagnamento dei 

nostri educatori e formatori, che quotidianamente 
mi hanno trasmesso una solida formazione alla 
vita Religiosa. Posso dire che questi quattro anni 
sono stati importanti per approfondire la mia vita 
di fede ma anche per le esperienze umane forti 
che mi hanno reso più consapevole delle difficoltà 
e delle sfide alle quali siamo sottoposti nel mondo 
di oggi, e come in qualche modo poterle affrontare 
e superare.

         Dopo l’ordinazione diaconale ho avuto 
l’opportunità di esercitare questo ministero nella 
Parrocchia di Santa Francesca Cabrini officiata 
dai Padri Maristi ed è adiacente alla nostra casa 
di formazione. 

       Inoltre, ho vissuto la settimana Santa di quest’anno 
nella Parrocchia di San Giovanni Bosco in 
Marconia e ho avuto la gioia di amministrare, nella 
celebrazione Eucaristica di Pasqua, il Sacramento 
del battesimo a due bimbe. Altre significative 
esperienze l’ho fatto, presso la comunità di 
Sant’Egidio con le persone disabili nel laboratorio 
d’arte. 

          Sono giunto al termine del mio percorso 
formativo a Roma, mio desiderio sarebbe quello 
di vivere la mia vocazione religiosa in pienezza, 
affrontando la missione della Chiesa dopo questi 
anni di formazione che mi hanno aiutato a 
maturare integrando lo scopo dello stile di vita di 
Gesù e dei suoi discepoli.  

       
           Uno dei miei desideri da realizzare nel mio 

Distretto sarebbe quello di collaborare e cooperare 
con i miei confratelli per diffondere lo Spirito di 
Maria in molti paesi in Africa. 

     In più, sarebbe una gioia immensa per me poter 
partecipare, nel promuovere vocazioni alla vita 
sacerdotale e religiosa Marista; per poter dare 
nuova vita e vigore alla nostra Congregazione, 
rendendola aperta alle esigenze del mondo 
contemporaneo di oggi. 

     
               Credo con l’aiuto del Signore e della Madre 

della Chiesa, Maria di essere più disponibile, 
aperto ed attento alla chiamata di Dio. 

       Ringrazio la Società di Maria per tutte le possibilità 
a me date in questi anni di formazione e di studio 
e chiedo il Signore che benedica tutti.

 Kenneth Akua, sm
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